

**Les sciences humaines dans un monde  
académique en concurrence**

*Motion*

Conscient des bénéfiques mais aussi des dangers liés au développement de la bibliométrie au sein des sciences humaines et sociales, l'Union Académique Internationale plaide fortement pour que cette bibliométrie soit adaptée aux spécificités des sciences humaines et sociales en tenant compte des formats de publication (monographies, volumes collectifs, actes de congrès, Festschriften, etc.) et de la diversité linguistique. Ces spécificités ne sont pas un reliquat passéiste destiné à s'effacer devant des pratiques jugées plus efficaces, mais consubstantielles à ce qui fait la richesse desdites sciences humaines et sociales, à savoir la pluralité des perspectives et le sens des nuances.

***Humanities in a competitive Academic  
World***

Statement

*Conscious of the benefits but also of the dangers linked to the development of bibliometrics within Social Sciences and Humanities (SSH), the International Union of Academies strongly advocates for a version of bibliometrics which is adapted to the specific nature of SSH while taking into account the format of publication (monographs, collective volumes, conference proceedings, Festschriften, etc.) and linguistic diversity. These specificities are not a backward looking residue that will disappear in favour of practices which are believed to be more effective, but are consubstantial with the richness of SSH, namely the plurality of perspectives and the sense of nuances.*